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مسئولین باید موضوع 
مسمومیت دانش آموزان را 

با جدیت دنبال کنند
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 صفحه2 ««

پیشنهاد شهردار تبریز به تصویب شورای اسلامی 
شهر رسید؛ 

اعطای تسهیلات برای خانوارهای 
ساکن در بافت حاشیه ای

3
علی اصغر شمیم 

  از دبیری دبیرستان های تبریز
تا نگارش مستندترین تاریخ قاجار 

8

عصرآزادی: پیش�نهاد ش�هردار تبریز مبنی بر اعطای تسهیلات 
ب�ه خانوارهای حاشیه نش�ین جهت س�اماندهی ۴۸ هکتار بافت 

ناکارآمد مورد تصویب شورای اسلامی شهر قرار گرفت...

»عصرآزادی« از ضرورت احداث دهکده سلامت در راستای کاهش ترافیک معابر هسته مرکزی کلانشهر تبریز گزارش می دهد

ترافیکِ بی درمان!

 صفحه  2««

به دستور رئیس جمهور کارگروه تحقیق، بررسی 
و ارزیاب�ی وقایع مربوط به س�لامت دانش آموزان 

تشکیل شده است.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، در این کارگروه 
علاوه بر دستگاه های امنیتی و انتظامی برای شناسایی 
عوام��ل احتمالی، وزارت بهداش��ت، درم��ان و آموزش 
پزش��کی و آزمایش��گاه های تخصصی منتخب کش��ور 

عضویت دارند و مأمور بررسی دقیق موضوع شده اند.
رهب��ر انقلاب اس��لامی در آیی��ن روز درختکاری به 
موضوع »مس��مومیت دانش آموزان« اش��اره کردند و با 
تاکی��د بر اینکه مس��ئولان و دس��تگاه های اطلاعاتی و 
انتظام��ی باید با جدی��ت آن را دنبال کنند گفتند: این 
موضوع یک جنایت بزرگ و غیرقابل اغماض است و اگر 

کسانی در این ماجرا دست داشته باشند، باید عوامل و 
مسببین آن به اشد مجازات برسند.

حضرت آیت الله خامنه ای این موضوع را جنایت درحقِ 
معصوم ترین عناصر جامع��ه یعنی کودکان و همچنین 

موجب ناامنی روانی جامعه و نگرانی خانواده ها دانستند 
و خاطرنش��ان کردند: همه بدانند اگر کسانی به عنوان 
عوام��ل این جنایت شناس��ایی و محکوم ش��وند، هیچ 
عفوی در مورد آنها نخواهد بود زیرا باید به اشد مجازات 

برسند تا مایه عبرت دیگران شود.
آیت الله رئیس��ی در جلس��ه هیات دولت پس از ارایه 
گ��زارش وزیر اطلاعات از بررس��ی و پیگیری مس��ئله 
مس��مومیت تعدادی از دانش آموزان در برخی شهرها، 
بر لزوم پیگیری این موضوع و اطلاع رس��انی دقیق و به 
موقع دس��تگاه های مربوطه برای رفع نگرانی های مردم 
تاکید کرد. وی اظهار داشت: توطئه جدید دشمن برای 
ایجاد دلهره در دل دانش آموزان، فرزندان عزیز و والدین 

آنها جنایت و اقدامی ضد بشری است.

مدیرکل آژانس بین الملل�ی انرژی اتمی پس از 
نشس�ت  ش�ورای حکام به س�والات خبرنگاران 
درب�اره نتایج س�فر اخیرش به ای�ران و مباحثات 
فنی انجام شده درباره اجرای توافق پادمانی میان 

ایران و آژانس پاسخ داد.
ب��ه گزارش ایس��نا، رافائل گروس��ی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی پس از برگزاری نشست  شورای 
حکام در نشستی خبری در پاسخ به این که چه توافقی 
می��ان ایران و آژانس انجام ش��ده اس��ت، گفت: درباره 
اجرای توافق پادمانی در فردو، در سفر پیشینم به تهران 
درباره برخی مسائل توافق کرده بودیم که نیاز به تایید 
داشت. برخی مسائل وجود داشت که اختلافاتی بر سر 
آن داش��تیم که بالاخره ایران خواسته ما را درک کند؛ 
این که ارزیابی فنی لازم برای بالا بردن س��طح ارزیابی 
و بازرس��ی ها در این محل چه بوده است. وی افزود: ما 
هیچ وقت انتظار ایجاد خللی در ظرفیت بازرس��ی ها در 
ایران به روال سابقش��ان را نداشتیم. بنابراین درباره این 
که چطور باید انجامش دهیم، باید صحبت کنیم و این 
بخشی از مباحثات فنی بعدی ما به دنبال سفر اخیرم به 
ایران خواهد بود. یک تیم فنی آژانس به زودی به ایران 

سفر خواهد کرد تا به این موضوع رسیدگی کنند.
گروس��ی در ادامه در پاس��خ به این ک��ه آیا اطمینان 
دارد ک��ه ایران به تعهداتش نس��بت ب��ه ارائه اطلاعات 
بیشتر به آژانس عمل خواهد کرد و آیا این شامل ایجاد 
دسترس��ی های لازم به تمامی اطلاعات، افراد و محل ها 
خواهد شد که گروسی پیش تر در کنفرانسی خبری در 
وین به آن اشاره کرده بود یا صرفا این یک توافق جهت 
برگزاری نشست های بعدی است، گفت: نه این توافقی 
برای بحث های]بیش��تر[ نیست. ما س��ه سال است که 

درباره این موضوع صحبت می کنیم. ما به توافقی برای 
بحث هایم��ان نیاز نداریم. بحث های ما ادامه دار اس��ت. 
ایده این توافق پیش رفتن در مس��یرمان تا رسیدن به 
نتایجی ملموس است که شامل تمامی این موارد خواهد 
بود. گروس��ی در این باره ادامه داد: اگر از من بپرس��ید 
که آیا فهرستی از نام افراد، محل ها و دیگر موارد وجود 
دارد ی��ا نه، اول از همه باید بگویم که این موضوع طبق 
توافق پادمانی نه فقط با ایران، بلکه میان هر کشوری با 
آژانس، ممکن است محرمانه باشد. دوما، هنوز بسیاری 
از موضوعات هس��تند که ما آن ه��ا را نادیده می گیریم؛ 
چ��ون وقتی تعامل ما ش��روع ش��ود و از چیزی بازدید 
کنیم، از مواد یا تجهیزات��ی نمونه برداری های محیطی 
انجام دهیم، این خود باعث برگزاری دیدارهای دیگر و 
]بازرسی از[ محل های دیگر خواهد شد. بنابراین،  واقعا 
فراهم کردن فهرستی که شامل جزئیات افراد،  محل ها 

و تاریخ های این روند باشد، غیرممکن است.
گروسی با خودداری از ارائه توضیحات بیشتری درباره 
موارد توافق ش��ده با ایران، گفت: ممکن اس��ت محل ها 
و فهرس��ت هایی از اس��امی وجود داشته باشد که مفید 
باش��د، برخی ممکن اس��ت کمتر به کارم��ان بیاید. در 

مواقع بخصوص��ی ارزیابی های لازم را انجام می دهیم و 
به روال س��ابق، اگ��ر ببینیم در این رون��د راه به جایی 
نمی بریم و چیزی دستگیرمان نمی شود، آن را گزارش 
می کنیم. او باری دیگر بر محرمانه بودن اسامی مواردی 
که میان آژانس و ایران برای بازرس��ی های بعدی توافق 

شده است، تاکید کرد.
مدی��رکل آژانس در ادامه با اش��اره ب��ه این که میان 
ایران و آژانس بر س��ر رسیدن به پاسخ های مشخص و 
قطعی تفاهم وجود دارد، گفت: آن ها پاس��خ هایی به ما 
ارائه کرده اند. ما پس از ارزیابی  به این نتیجه رس��یدیم 
که از لحاظ فنی موثق نبوده اند. بنابراین یک دور باطلی 
در این جا وجود داش��ت. اما در حال حاضر فرصت این 
ایجاد ش��ده اس��ت که از این وضعیت فاصله بگیریم. ما 
سعی می کنیم کارمان را به بهترین شکل انجام دهیم و 

مطمئنم گفت وگوهایمان ادامه خواهد داشت.
گروس��ی در پاس��خ به این که چه تفاوتی میان سفر 
چن��د روز اخی��ر او به تهران و س��فرها و گفت وگوهای 
پیش��ین او ب��ا مقام��ات ایران وج��ود داش��ت، گفت: 
تفاوت ه��ای زی��اد وجود داش��ت. اولین ب��اری بود که 
گفت وگوی��ی جدی با رییس جمهور ای��ران درباره این 
مسائل داشتم. این اهمیت بسیاری دارد. فرصت این را 
داش��تم که درباره تصورم از نح��وه کارمان با آن ها با او 
صحبت کنم. همچنین گفت وگوهای جامعی با حسین 
امیرعبداللهیان،  وزیر امور خارجه ایران داشتم که یکی 
از جامع تری��ن گفت وگوهای��م با او بود. مس��لما طرف 
صحبت های من بیش��تر محمد اسلامی، رییس سازمان 
انرژی اتمی بود اما در سیاست بین المللی و به طور کلی 
در سیاس��ت، گفت وگو با تصمیم گیران، فارغ از نتیجه، 

بسیار متفاوت است.

تشکیل کارگروه بررسی اتفاقات اخیر در برخی مدارس به دستور رئیس جمهور

گروسی: در ابتدای یک مرحله جدید پس از توافق  با ایران قرار داریم

تلاش های شبانه روزی و مجاهدت های خاموش 
سربازان گمنام باعث جلوگیری از نفوذ وابستگان به بیگانه 

و تفکرات منحرف در نظام و جامعه اسلامی شده است.

در ترکیه سیاست نرخ ارز پایین و بهره کم از 
واردات حمایت می کند

• نرخ تورم در ترکیه بالاترین سطح در 25 سال گذشته رسید
• کسری تراز ترکیه در 2022 یکصدوده میلیارد دلار شد

• در ترکیه سیاست نرخ ارز پایین و بهره کم از واردات حمایت میکند.
ب��ا توجه ب��ه آمار کس��ری تجارت 
خارج��ی ترکی��ه در س��ال 2022 به 
110 میلیارد دلار رس��یده است.این 
در حالیس��ت که کسری تراز تجارت 
خارج��ی در س��ال 2021 معادل 46 
میلیارد دلار بود و در س��ال 2022 با 
110 میلیارد دلار کسری افزایش 74 

میلیارد دلاری مواجه بوده.
در حال��ی که سیاس��ت پایین نگاه 
داش��تن نرخ ارز و بهره کم از س��وی 
اقتص��اد دان��ان حوزه بان��ک مرکزی 
ترکی��ه دنب��ال میش��ود ای��ن امر به 

حمایت از واردکنندگان بیشتر کمک میکند تا صادرکنندگان .
با این سیاست واردات هم از لحاظ کمی و مقدار و تعدد انواع اجناس و اقلام 
وارداتی حمایت میشود و هم از لحاظ ارزش کالا و اگر این سیاست در شرایط 
بحران ناش��ی از زلزله و همچنین تورم بالای ترکیه ادامه یابد کس��ری تجارت 

خارجی را به دنبال دارد .
طبق داده های آماری موسسه آماری ترکیه با اعمال سیاست پایین نگهداشت 
نرخ ارز و بهره متعلق به آن منابع مالی بیشتری را در اختیار واردکنندگان قرار 

داده و درآمد ارزی کمتر از صادرات بدست آورده است.
در حالیکه افزایش ارز پرداخت شده برای واردات 24 درصد است واردات این 
کشور 8/2 درصد افزایش پیدا کرده است . با توجه به این ارقام افزایش ارزش 
در صادرات به 8 درصد محدود شده است .طبق نظر اقتصاددانان ترکیه و نرخ 
پایین ارز تجارت خارجی را مختل کرده ولی بانک مرکزی و دولت اردوغان به 
ادامه این ام��ر اصرار میورزند. بنا به گفته و نظر رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
ح��وزه دریای اژه در حالیکه افزایش حجم تج��ارت خارجی در 2021 ، هفده 
درصد بود در سال 2022 این رقم با کسری 12 درصد به 5 درصد رسید افت 
کرده اس��ت . اقتصاددانان ترک معتقدند که بانک مرکزی و سیاس��ت گزاران 
ح��وزه ص��ادرات و واردات در دولت اردوغان درصدند ک��ه با اجرای نرخ پایین 
برای ارز و بهره کم تورم را کنترل و درآمد سرانه را بالاتر از واقعیت نشان دهند  
ک��ه این امر با پویایی اقتصادی ه��م خوانی ندارد. اتحادیه های صادرکنندگان 
معتقدند که از زمان اجرای سیاس��ت پایین نگهداش��ت قیمت نرخ ارز و بهره 
کم تورم بش��دت افزایش یافته و تورم بالاترین سطح در 25 سال گذشته بوده 
است و این امر عامل و باعث تعویق در ورود سرمایه خارجی ترکیه شده است 
. نگران��ی صادرکنندگان ترک بر این امر معطوف اس��ت که با رخداد زلزله که 
10 درصد صادرات را در مناطق زلزله زده تامین میکرد شکاف تجارت خارجی 
و کس��ری تجارت خارجی به 160 میلیارد دلار برس��د. گفته میشود که روند 
واردات ترکیه در 2022 به اوج رس��ید و ترکیه که توانس��ته بود صادرات خود 
را تنها 8 درصد از لحاظ دلاری افزایش دهد مجبور ش��د که واردات خود را از 
لحاظ ارزی 42 درصد گران کند. از جمله عواملی که باعث افزایش واردات شد 

افزایش 99 درصدی هزینه انرژی  و19 درصدی قیمت روغن نباتی بود.

یادداشت

دکتر سید جلال ابراهیمی
مدیر مرکز پژوهش و تحقیقات ایران و ترکیه

رییس سازمان انرژی اتمی ایران:

به پادمان و ان پی تی پایبند هستیم
رییس سازمان انرژی اتمی 
ایران با بیان اینکه به پادمان 
و ان پی تی پایبند هس�تیم، 
المللی  بی�ن  گف�ت: آژانس 
ان�رژی اتمی ب�ر عملکرد ما 
و  دارد  نظ�ارت  و  ارزیاب�ی 
این نظارت ه�ا باید در قالب 
ملاحظ�ات  و  چارچوب ه�ا 

جمهوری اسلامی ایران انجام شود.
به گزارش ایرنا، محمد اس��لامی در پاسخ به این پرسش که آیا به عنوان 
رییس س��ازمان انرژی اتمی ایران از آنچه در جریان س��فر مدیر کل آژانس 
ب��ه ایران رخ داد، رضای��ت دارید، افزود: باید بگویم رضایت ما در این جمله 
نهفته است که باید تعاملات ما با آژانس مستمر باشد و اجازه ندهیم جریان 
مخرب صهیونیستی و تروریستی از روابط ما سوءاستفاده کرده و بهانه هایی 

را ایجاد کند که با توسل به آنها به کشور فشار آورند.
وی ادامه داد: طبیعی اس��ت بر اساس توافق برجام که طرف مقابل به آن 
پایبند نیس��ت، نمی تواند ملاک عمل ما باش��د زیرا ملاک عمل جمهوری 
اسلامی ایران در اصل قانون اقدام راهبردی مصوب مجلس شورای اسلامی و 
لغو تحریم های ظالمانه است. معاون رییس جمهور تصریح کرد: مسوولیت ها 
و فعالیت های خود را مطابق قانون اقدام راهبردی انجام می دهیم؛  همچنین 
نکته مهم این اس��ت که اقدامات خود را بر اساس این قانون و در چارچوب  
پادم��ان و ان پی ت��ی انجام می دهیم و به آن متعهد هس��تیم در مقابل آنها 
با اس��تاندارد دوگانه می خواهند این موارد را مغالطه کرده و جوّس��ازی راه 
بیاندازند. وی افزود: جوسازی های اخیر و موارد مورد اختلاف حاصل تقابل 
نگاه های مختلف به این موضوع است، آنها می خواهند با فشار و زورگویی، ما 

به برجام عمل کنیم و در عین حال آنها به تعهدات خود عمل نکنند.
اس��لامی گفت: اعلام کردیم به پادمان و ان پی تی پایبند هستیم و آژانس بر 
عملک��رد ما ارزیابی و نظارت دارد که این نظارت ها باید در قالب چارچوب ها و 
ملاحظات جمهوری اسلامی ایران انجام شود. رییس سازمان انرژی اتمی ادامه 
داد: همان طور که در قطعنامه 22۳1 شورای امنیت آورده شده، آژانس مکلف 
اس��ت هر سه ماه یکبار به ش��ورای حکام و هر 6 ماه به شورای امنیت گزارش 
دهد و در این قطعنامه قید شده که کاهش تعهدات ایران برای گرفتن مزیت 
اقتصادی و تبادل و روان س��ازی تجارت و تبادلات مالی و پولی با دنیاست. وی 
گفت:  اگر قرار باش��د که آنها تحریم ها را رفع نکنند و ما مزیتی نداشته باشیم 
در نتیجه دلیلی ندارد که ما همچنان پایبند باشیم. کاهش تعهدات جمهوری 
اسلامی ایران هم در چارچوب برجام و طبق بندهای 26 و ۳6 انجام شده است. 
اسلامی افزود: درباره موارد اتهامی مطرح شده علیه برنامه هسته ای جمهوری 
اس��لامی ایران و نی��ز مکان های ادعایی باید گفت که درباره این موارد پاس��خ 
داده ای��م، آژانس بین المللی انرژی اتمی انتظار دارد که ما درباره این موضوع و 
گزارش هایی که ارسال کرده ایم با آنها در تعامل بیشتر باشیم که باید تاکید کنم 
در خصوص این مس��اله تعامل داشته و خواهیم داشت و در سفری که معاون 
آقای گروس��ی در روزهای آینده به ایران خواهد داش��ت، معاونان بنده و سایر 

مسوولان مرتبط این موضوع را پیگیری خواهند کرد.

خبر


